

and the specialized agencies to develop international respect for the right of peoples to self-determination,

Transmits General Assembly resolution 637 C (VII) concerning international respect for the right of peoples to self-determination to the Commission on Human Rights for the action contemplated therein.

473 (XV). Interim report of the Rapporteur on Freedom of Information

*Resolution of 6 April 1953*³⁸

The Economic and Social Council

Resolves to give the Rapporteur on Freedom of Information, Mr. Salvador P. López, with respect to communications dealing with freedom of information, the facilities which have been granted to the members of the Sub-Commission on Freedom of Information and of the Press by Council resolution 240 C (IX), it being understood that if such communications include criticism of or complaints against governments, the procedure to be followed shall be the same as that established by resolution 75 (V) as amended³⁹ and by resolution 116 A (VI).

474 (XV). Allegations regarding infringements of trade union rights received under Council resolution 277 (X)

*Resolutions of 9 April 1953*⁴⁰

A

The Economic and Social Council,

Recalling the procedure already adopted in resolution 277 (X) for handling allegations regarding infringements of trade union rights received from governments, or trade union or employers' organizations, relating to States members of the International Labour Organisation, both Members and non-members of the United Nations,

1. *Decides* to forward to the Governing Body of the International Labour Office for its consideration as to reference to the Fact-Finding and Conciliation Commission on Freedom of Association those allegations enumerated in document E/L.471 and allegations received subsequently which relate to States members of the International Labour Organisation;

2. *Requests* the Secretary-General, acting on behalf of the Council, to forward to the Governing Body of the International Labour Office for similar action all such allegations received in the future.

³⁸ See document E/SR.677.

³⁹ Resolution 75 (V) was amended by resolutions 116 A (VI), 192 A (VIII) and 275 B (X).

⁴⁰ See document E/SR.680.

les divers organes des Nations Unies et les institutions spécialisées pour développer, sur le plan international, le respect du droit des peuples à disposer d'eux-mêmes,

Transmet à la Commission des droits de l'homme la résolution 637 C (VII) de l'Assemblée générale concernant le respect, sur le plan international, du droit des peuples à disposer d'eux-mêmes pour qu'elle prenne les dispositions envisagées dans cette résolution.

473 (XV). Rapport intérimaire du Rapporteur chargé des questions relatives à la liberté de l'information

*Résolution du 6 avril 1953*³⁸

Le Conseil économique et social

Décide de donner au Rapporteur chargé des questions relatives à la liberté de l'information, M. Salvador P. López, en ce qui concerne les communications ayant trait à la liberté de l'information, les facilités qui ont été accordées aux membres de la Sous-Commission de la liberté de l'information et de la presse par la résolution 240 C (IX) du Conseil, étant entendu que si ces communications renferment des critiques ou des plaintes contre des gouvernements, elles seront traitées conformément à la procédure définie par la résolution 75 (V) amendée³⁹ et par la résolution 116 A (VI).

474 (XV). Plaintes relatives à des atteintes à l'exercice des droits syndicaux, reçues conformément à la résolution 277 (X) du Conseil

*Résolutions du 9 avril 1953*⁴⁰

A

Le Conseil économique et social,

Rappelant la procédure qu'il a prévue par sa résolution 277 (X) en ce qui concerne la suite à donner aux plaintes relatives à des atteintes à l'exercice des droits syndicaux qui seraient formulées par des gouvernements ou des organisations syndicales, ouvrières ou patronales, à l'égard d'États membres de l'Organisation internationale du Travail, Membres ou non membres de l'Organisation des Nations Unies,

1. *Décide* de transmettre au Conseil d'administration du Bureau international du Travail, pour qu'il examine la possibilité de leur renvoi à la Commission d'investigation et de conciliation en matière de liberté syndicale, les plaintes énumérées dans le document E/L.471, ainsi que les plaintes adressées ultérieurement concernant des États membres de l'Organisation internationale du Travail;

2. *Prie* le Secrétaire général, agissant au nom du Conseil, de transmettre au Conseil d'administration du Bureau international du Travail, pour qu'il leur donne la suite indiquée à l'alinéa précédent, toutes les plaintes analogues qui pourraient être reçues à l'avenir.

³⁸ Voir le document E/SR.677.

³⁹ La résolution 75 (V) a été amendée par les résolutions 116 A (VI), 192 A (VIII) et 275 B (X).

⁴⁰ Voir le document E/SR.680.

B

The Economic and Social Council,

Recalling its invitations to the Government of the Union of Soviet Socialist Republics to reply to the request addressed to it by the Secretary-General under the terms of resolution 277 (X) (sub-paragraph (c) of the second operative paragraph) with reference to an allegation⁴¹ submitted by the International Confederation of Free Trade Unions,

Noting from document E/2370 that the Government of the USSR has not yet replied to these invitations,

Requests the Secretary-General to forward to the Government of the USSR the further material⁴² relating to the allegation previously submitted by the ICFTU, and to invite it to reconsider its attitude in this matter.

C

The Economic and Social Council,

Recalling its decision in resolutions 351 (XII) and 444 (XIV) to invite the Governments of Spain and Romania to submit their observations on certain allegations relating to Spain and Romania,

Noting from document E/2370 that neither government has hitherto responded to these invitations,

Noting that further allegations⁴³ relating to Spain have been received,

1. *Requests* the Secretary-General to bring the latter allegations to the attention of the Government of Spain, and to invite it to submit its observations on them, bringing to its attention the provisions of resolution 277 (X);

2. *Expresses the hope* that the Governments of Spain and Romania may find it possible to indicate their willingness to co-operate with the United Nations in its efforts to safeguard trade union rights by submitting their observations on the allegations referred to them.

D

The Economic and Social Council,

Taking note of the observations⁴⁴ of the Allied Military Government of Trieste on the allegation contained in document E/2154/Add.20 in response to the invitation extended by the Secretary-General in accordance with resolution 444 (XIV),

Observing that no question of trade union rights was involved,

Dismisses the allegation as not meriting further examination.

⁴¹ See document E/1882 (IV).

⁴² See document E/2333/Add.6

⁴³ See documents E/2333/Add.4 and 5.

⁴⁴ See document E/2335.

B

Le Conseil économique et social,

Rappelant qu'il a invité à plusieurs reprises le Gouvernement de l'Union des Républiques socialistes soviétiques à répondre à la demande que le Secrétaire général lui a adressée en vertu de l'alinéa c du deuxième paragraphe du dispositif de la résolution 277 (X) au sujet de la plainte⁴¹ émanant de la Confédération internationale des syndicats libres,

Constatant que, d'après le document E/2370, le Gouvernement de l'URSS n'a pas encore répondu à ces invitations,

Prie le Secrétaire général de transmettre au Gouvernement de l'URSS la documentation supplémentaire⁴² relative à la plainte déjà formulée par le CISL et d'inviter ce gouvernement à revenir sur la position qu'il a prise à ce sujet.

C

Le Conseil économique et social,

Rappelant sa décision, qui figure dans les résolutions 351 (XII) et 444 (XIV), d'inviter les Gouvernements de l'Espagne et de la Roumanie à présenter leurs observations sur certaines plaintes concernant l'Espagne et la Roumanie,

Constatant que, d'après le document E/2370, aucun de ces gouvernements n'a encore répondu à ces invitations,

Constatant que de nouvelles plaintes⁴³ ont été reçues concernant l'Espagne,

1. *Prie* le Secrétaire général de porter ces dernières plaintes à la connaissance du Gouvernement espagnol et d'inviter ce gouvernement à présenter ses observations à leur sujet, en attirant son attention sur les dispositions de la résolution 277 (X);

2. *Exprime l'espoir* que les Gouvernements de l'Espagne et de la Roumanie s'estimeront en mesure de témoigner de leur désir de participer aux efforts que l'Organisation des Nations Unies déploie pour la protection des droits syndicaux en présentant leurs observations au sujet des plaintes portées à leur connaissance.

D

Le Conseil économique et social,

Prenant acte des observations que le Gouvernement militaire allié de Trieste a présentées⁴⁴ au sujet de la plainte formulée dans le document E/2154/Add.20, en réponse à l'invitation qui lui a été adressée par le Secrétaire général en exécution de la résolution 444 (XIV),

Constatant qu'aucun des droits syndicaux n'est en cause,

Rejette la plainte, qui n'appelle pas d'autre suite.

⁴¹ Voir le document E/1882 (IV).

⁴² Voir le document E/2333/Add.6.

⁴³ Voir les documents E/2333/Add.4 et 5.

⁴⁴ Voir le document E/2335.

E

The Economic and Social Council,

Recalling the procedure established by the Council in its resolution 444 (XIV), paragraph 4, concerning an allegation⁴⁵ relating to the Saar,

Noting that a further allegation⁴⁶ relating to the Saar has been received,

Requests the Secretary-General to bring the latter allegation to the attention of the competent authorities of the Saar, and to invite them to submit their observations on this allegation, bringing to their attention the provisions of resolution 277 (X).

475 (XV). Slavery: report by the Secretary-General under Council resolution 388 (XIII)

Resolution of 27 April 1953⁴⁷

The Economic and Social Council,

Recalling its resolution 388 (XIII), and taking note of the report⁴⁸ of the Secretary-General concerning slavery, the slave trade and other forms of servitude,

Mindful of the principle of the dignity and worth of the human person proclaimed in the Charter and in the Universal Declaration of Human Rights,

Noting that vestiges of crude slavery still exist, and that other institutions and practices which give rise to conditions similar to slavery, whether in law or in fact, also exist and affect a much larger number of people,

Bearing in mind the progress already made towards abolishing slavery, the slave trade and conditions similar to slavery, and considering that measures should be taken to promote their earliest possible eradication,

Believing that, as stated in the above-mentioned report of the Secretary-General, more information should be obtained in order that the Council may take further measures towards the total elimination of the institutions and practices referred to,

1. Recommends that the General Assembly invite the States Parties, or which may become Parties, to the International Slavery Convention of 1926 to agree to the transfer to the United Nations of the functions undertaken by the League of Nations under the said Convention;

2. Requests the Secretary-General to prepare a draft protocol to this end, to communicate it to the States Parties to the International Slavery Convention of 1926 for their observations, and to submit it to the General Assembly at its eighth session for appropriate action;

3. Recommends to all States, both Members and non-members of the United Nations, which have not already done so, that they adhere as soon as possible to the Inter-

⁴⁵ See document E/2154/Add.43.

⁴⁶ See document E/2333/Add.19.

⁴⁷ See document E/SR.702.

⁴⁸ See document E/2357.

E

Le Conseil économique et social,

Rappelant la procédure fixée par le Conseil dans le paragraphe 4 de sa résolution 444 (XIV) au sujet d'une plainte relative à la Sarre⁴⁵,

Constatant qu'une nouvelle plainte⁴⁶ a été formulée concernant la Sarre,

Prie le Secrétaire général de porter cette dernière plainte à la connaissance des autorités compétentes de la Sarre et de les inviter à présenter leurs observations sur cette plainte, en attirant leur attention sur les dispositions de la résolution 277 (X).

475 (XV). Esclavage: rapport du Secrétaire général en exécution de la résolution 388 (XIII) du Conseil

Résolution du 27 avril 1953⁴⁷

Le Conseil économique et social,

Rappelant sa résolution 388 (XIII) et prenant acte du rapport du Secrétaire général sur l'esclavage, la traite des esclaves et les autres formes de servitude⁴⁸,

Gardant présent à l'esprit le principe de la dignité et de la valeur de la personne humaine proclamé par la Charte et la Déclaration universelle des droits de l'homme,

Notant que l'esclavage proprement dit n'a pas encore complètement disparu et qu'il existe également d'autres institutions et pratiques qui créent, en droit ou en fait, des conditions analogues à celle de l'esclavage et que doivent subir un bien plus grand nombre de personnes,

Tenant compte des progrès déjà accomplis en ce qui concerne l'abolition de l'esclavage, de la traite des esclaves et des conditions analogues à l'esclavage, et considérant qu'il convient de prendre des mesures pour faciliter la suppression de ces institutions et pratiques dans le plus bref délai possible,

Estimant que le Conseil, comme le Secrétaire général l'a fait observer dans son rapport précité, doit obtenir davantage de renseignements pour pouvoir prendre de nouvelles mesures en vue d'abolir complètement les institutions et pratiques en question,

1. Recommande à l'Assemblée générale d'inviter les Etats qui sont parties à la Convention internationale de 1926 relative à l'esclavage, ou qui peuvent y devenir parties, à accepter le transfert à l'Organisation des Nations Unies des fonctions exercées par la Société des Nations en vertu de ladite convention;

2. Prie le Secrétaire général de préparer à cette fin un projet de protocole qu'il communiquera, pour observations, aux Etats parties à la Convention internationale de 1926 relative à l'esclavage, et de le soumettre à l'Assemblée générale, à sa huitième session, pour qu'elle prenne les mesures appropriées;

3. Recommande à tous les Etats Membres et à tous les Etats non membres de l'Organisation des Nations Unies qui ne l'ont pas encore fait, d'adhérer le plus tôt

⁴⁵ Voir le document E/2154/Add.43.

⁴⁶ Voir le document E/2333/Add.19.

⁴⁷ Voir le document E/SR.702.

⁴⁸ Voir le document E/2357.